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ՀՀ ԳԱԱ ԱՊՐԻԼԻ 3-Ի ԱՐՏԱՀԵՐԹ ԸՆԴՀԱՆՈՒՐ ԺՈՂՈՎԸ 
 
Ապրիլի 3-ին ՀՀ գիտությունների ազգային ակադեմիայում տեղի ունեցավ 

ՀՀ ԳԱԱ արտահերթ ընդհանուր ժողովը: Օրակարգում ՀՀ պետական բուհերի 
խոշորացման և գիտահետազոտական կազմակերպությունների հետ ինտեգր-
ման հարցի քննարկումն էր:  

Ընդհանուր ժողովը բացեց ՀՀ ԳԱԱ նախագահ, ակադեմիկոս Աշոտ Սաղ-
յանը: Նա նշեց, որ ընդլայնված ժողովը հրավիրվել է ՀՀ ԳԱԱ ինստիտուտ-
ների տնօրենների առաջարկությամբ: ՀՀ ԳԱԱ նախագահը ներկայացրեց, որ 
մինչև 2022 թ. կեսերը ՀՀ կառավարությունում զարգացվում էր Գիտություն-
ների ազգային ակադեմիայի կազմում խոշորացված գերազանցության կենտ-
րոնների ստեղծման ռազմավարությունը: «Կար որոշում յուրաքանչյուր տարի 
առնվազն երկու խոշորացված գերազանցության կենտրոն ստեղծել ԳԱԱ 
կազմում», – ասաց ՀՀ ԳԱԱ նախագահը: Նա նշեց, որ ՀՀ ԳԱԱ նախագա-
հությունն ընդունել է երկու կենտրոնների ստեղծման որոշում և ուղարկել 
ԿԳՄՍ նախարարություն: 

Այդ ժամանակ քննարկվում էր «Բարձրագույն կրթության և գիտության 
մասին» օրենքի նախագիծը, որում ևս նշված էր ԳԱԱ կազմում խոշոր կենտ-
րոնների ստեղծման մասին: Սակայն այդ օրինագիծը ՀՀ կառավարությունում 
ընթացք չի ստացել: «Հետագայում հասկացանք, որ դա կապված էր ա-
կադեմիական քաղաքի գաղափարի հետ», – ասաց Աշոտ Սաղյանը: Նա նշեց, 
որ այնուհետև քննարկվում էր բուհերի և ԳԱԱ ինստիտուտների ինտեգրման 
հարցը: «Այդ ժամանակ նախարարությունն ընդունեց ԳԱԱ ներկայացրած 
տարբերակը կրթության և գիտության ինտեգրման վերաբերյալ: Գաղափարը 
փոխվեց աստիճանաբար, առաջ եկավ մասնակի միավորման, որից հետո միա-
վորման գաղափարը, ստեղծվեց աշխատանքային խումբ, ես էլ էի ներգրավ-
ված», – ասաց Աշոտ Սաղյանը: «Աշխատանքային խումբը մի քանի ամիս 
ակտիվ աշխատել է: ՀՀ ԳԱԱ-ն ներկայացրել է իր տարբերակը: Այնուհետև 
Գիտության կոմիտեն ներկայացրեց ակադեմիայի առաջարկի լրիվ հակառակ 
տարբերակը: 

Մեր վերջին հանդիպումը եղել է 2023 թ. հունվարի 3-ին, երբ բուհերի հետ 
կապված ընդունվեց որոշում: Ինստիտուտների ինտեգրման հետ կապված 
հարցադրմանը եղավ արձագանք, որ կլինի լրացուցիչ քննարկում, կամ կառա-
վարությունը կորոշի, թե որ առաջարկն է առաջ տանում: Դրանից հետո՝ մինչ 
օրս, որևէ քննարկում չի եղել: Սակայն վերջերս՝ վարչապետի հետ հանդիպ-
ման ժամանակ, քննարկվել են ակադեմիայում առկա խնդիրները և բարե-
փոխումների պլանը: Վարչապետը նշել է, որ դեռևս վերջնական քննարկում 
չի եղել, և վերջնական տարբերակ չկա», – ասաց Աշոտ Սաղյանը: 

Նա հայտնեց, որ այնուհետև ԳԱԱ-ն համակարգի ինստիտուտների գիտա-
կան խորհուրդների որոշումներով ընդունված դիրքորոշումների հիման վրա 
76 էջանոց փաստաթուղթ է ուղարկել ԿԳՄՍ նախարարություն: Դրանից մոտ 
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երկու շաբաթ հետո շրջանառության մեջ է դրվել փաստաթուղթ, որում արդեն 
ԳԱԱ ինստիտուտները բաշխված են ըստ կլաստերների, և ստեղծված են աշ-
խատանքային խմբեր: Այդ աշխատանքային խմբերում ակադեմիան չի ներ-
առվել: «Այսինքն, կարելի է ենթադրել, որ մեր ինստիտուտների առաջարկները 
չեն քննարկվել կամ չեն ընդունվել: Այդ ժամանակ մենք ստացանք ահա-
զանգեր մեր տնօրեններից, առաջարկեցին հավաքվել, քննարկել և գալ ընդ-
հանուր դիրքորոշման: Դրա համար հրավիրվել է այս արտահերթ ժողովը», – 
ասաց Աշոտ Սաղյանը: 

ՀՀ ԳԱԱ նախագահը նշեց, որ ՀՀ ԳԱԱ-ում բարեփոխումներ անելու հա-
մար անհրաժեշտ են օրենսդրական և կանոնադրական փոփոխություններ, ան-
հրաժեշտ է անցկացնել ՀՀ ԳԱԱ անդամների ընտրություններ: «Առնվազն 4 
անգամ մենք դիմել ենք այդ հարցերով, սակայն ընթացք չի ստացել: Տարբեր 
երկրներում, այդ թվում՝ և եվրոպական, ես վերջերս շատ եմ եղել, տարբեր 
պետությունների ակադեմիաների հետ պայմանագրեր ենք կնքել, հանդիպել և 
խոսել եմ պետական լիազոր մարմինների ներկայացուցիչների հետ: Բոլորն էլ 
բարձր կարծիքի են հայկական գիտության, հայոց Գիտությունների ազգային 
ակադեմիայի մասին, հարգալից վերաբերմունք բոլոր պետություններում, 
բացի մեկ պետությունից», – ասաց ՀՀ ԳԱԱ նախագահը: 

Ելույթներով հանդես եկան ՀՀ ԳԱԱ հնագիտության և ազգագրության 
ինստիտուտի տնօրեն Արսեն Բոբոխյանը, ՀՀ ԳԱԱ Վիկտոր Համբարձումյանի 
անվան Բյուրականի աստղադիտարանի տնօրեն Արեգ Միքայելյանը, ՀՀ ԳԱԱ 
պատմության ինստիտուտի տնօրեն Աշոտ Մելքոնյանը, ՀՀ ԳԱԱ Ա. Նազարո-
վի անվան երկրաֆիզիկայի և ինժեներային սեյսմաբանության ինստիտուտի 
տնօրեն Ջոն Կարապետյանը, ՀՀ ԳԱԱ հնագիտության և ազգագրության ինս-
տիտուտի ազգագրության բաժնի ավագ գիտաշխատող Գայանե Շագոյանը, 
ՀՀ ԳԱԱ կենդանաբանության և հիդրոէկոլոգիայի գիտական կենտրոնի 
տնօրեն Սարգիս Աղայանը, ՀՀ ԳԱԱ թղթակից անդամ Վիգեն Թոփուզյանը, 
ՀՀ ԳԱԱ էկոլոգանոոսֆերային հետազոտությունների կենտրոնի տնօրեն Լի-
լիթ Սահակյանը, ՀՀ ԳԱԱ մոլեկուլային կենսաբանության ինստիտուտի առա-
ջատար գիտաշխատող Հովակիմ Զաքարյանը, ՀՀ ԳԱԱ օրգանական և դե-
ղագործական քիմիայի և գիտատեխնոլոգիական կենտրոնի ավագ գիտաշխա-
տող Արփինե Հարությունյանը, պատմաբան Ալեքսան Հակոբյանը, ՀՀ ԳԱԱ 
թղթակից անդամ Հենրիկ Հովհաննիսյանը: 

ՀՀ ԳԱԱ ակադեմիկոս-քարտուղար, ՀՀ ԳԱԱ թղթակից անդամ Արթուր 
Իշխանյանը ներկայացրեց ՀՀ ԳԱԱ ընդհանուր ժողովի որոշման նախագիծը: 
ՀՀ ԳԱԱ ընդհանուր ժողովն ընդունեց որոշման նախագիծը, որը հնչած առա-
ջարկների հիման վրա կլրամշակվի և կդրվի շրջանառության մեջ: 

 
 

ՀՀ ԳԱԱ ԸՆԴՀԱՆՈՒՐ ԺՈՂՈՎԻ ՈՐՈՇՈՒՄԸ «ՀՀ ՊԵՏԱԿԱՆ ԲՈՒՀԵՐԻ 
ԽՈՇՈՐԱՑՄԱՆ և ԳԻՏԱՀԵՏԱԶՈՏԱԿԱՆ ԿԱԶՄԱԿԵՐՊՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐԻ  

ՀԵՏ ՄԻԱՎՈՐՄԱՆ ԳՈՐԾԸՆԹԱՑԻ ՄԱՍԻՆ» 
 

«Հայաստանի Հանրապետության գիտությունների ազգային ակադեմիայի 
(ԳԱԱ) ընդլայնված ընդհանուր ժողովը, 

– քննարկելով ՀՀ պետական բարձրագույն ուսումնական հաստատութ-
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յունների (բուհեր) խոշորացման և գիտահետազոտական կազմակերպութ-
յունների փոխգործակցության հնարավորությունների հարցը, 

– ենթադրելով, որ «Ակադեմիական քաղաք» ծրագրի ներդրումը կնպաստի 
ՀՀ-ում բուհական կրթության արդիականացմանն ու միջազգային մրցունա-
կության բարձրացմանը, 

– հաշվի առնելով ԳԱԱ համակարգի գիտական կազմակերպությունների 
առաջարկությունները պետական բուհերի խոշորացման և գիտահետազոտա-
կան կազմակերպությունների հետ ինտեգրման գործընթացի վերաբերյալ, 

– հիմք ընդունելով ՀՀ բարձրագույն կրթության և գիտության զարգաց-
ման արդի փուլը, տասնամյակներով ձևավորված և արդեն իսկ կայացած ա-
վանդույթների ու միջազգային ճանաչում ունեցող գիտական դպրոցների 
պահպանման ու հետագա զարգացման անհրաժեշտությունը, 

– հաշվի առնելով գործընթացի մասնակիցների/շահառուների լիարժեք հա-
մաձայնության բացակայությունը, 

– հիմք ընդունելով գիտական և գիտակրթական բնագավառների կազմա-
կերպման համաշխարհային փորձը, 

համարում է՝ 
– տեղային ու աշխարհաքաղաքական իրողությունների ներկա պայման-

ներում գիտության և բարձրագույն կրթության ավանդական մոդելի կտրուկ 
ու արմատական փոփոխությունը նպաստավոր չէ երկու ոլորտների համար էլ, 

– անթույլատրելի է բոլոր բուհերը և գիտական կազմակերպությունները 
մեկ վայրում կենտրոնացնելը ռազմավարական ու անվտանգային նկատա-
ռումներով, 

– անհրաժեշտ է ապահովել գիտական գործունեության կազմակերպման 
ձևերի բազմազանություն. բուհերը պետք է ունենան ժամանակակից գիտահե-
տազոտական բաղադրիչ/միավորներ, սակայն պետք է լինեն նաև ինքնուրույն, 
առանձին գործող, հիմնականում գիտական և գիտատեխնոլոգիական գործու-
նեություն իրականացնող կազմակերպություններ կամ դրանց համակարգեր, 

– ՀՀ պետական բուհերի խոշորացման ու արդիականացման ընթացքում 
չպետք է խաթարվեն Հայաստանի գիտության կայուն զարգացումն ու գիտա-
տեխնոլոգիական առաջընթացը, 

– նպատակահարմար է, որ ԳԱԱ գիտական կազմակերպությունների 
տնօրենների խորհուրդը քննարկի ակադեմիայի դիրքորոշումները «ՀՀ պետա-
կան բուհերի խոշորացման և գիտահետազոտական կազմակերպությունների 
հետ միավորման գործընթացի» վերաբերյալ և դրանք ներկայացնի համապա-
տասխան աշխատանքային խմբերին: 

«Ակադեմիական քաղաք» ծրագրի շրջանակում գիտության և կրթության 
ինտեգրման առավել արդյունավետ և քիչ ռիսկային ու իրատեսական տարբե-
րակն են. 

1. ակադեմիական քաղաքի կլաստերներում ինտեգրվում են այն բուհերը և 
գիտական կազմակերպությունները և/կամ դրանց կառուցվածքային միավոր-
ները, որոնց գործունեությունը գերազանցապես համընկնում է տվյալ կլաս-
տերի գործառույթների հետ (փոխադարձ համաձայնությամբ), 

2. ռիսկային գործոնները բացառելու նպատակով կլաստերների ձևավո-
րումն իրականացվում է փուլային տարբերակով (պիլոտային ծրագրերի իրա-
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կանացում), 
3. ակադեմիական քաղաքի կլաստերների ձևավորմանը զուգահեռ ԳԱԱ հա-

մակարգում մասնագիտական գործունեության ոլորտներով մոտ գիտական 
կազմակերպությունների հենքի վրա ձևավորվում են գերազանցության գի-
տական կենտրոններ/ցանցեր, ինստիտուտներ ու միջազգային կազմակեր-
պություններ (գլոբալ հետազոտական ուղղություններով մեկական կենտրոն), 
որոնք կարող են համագործակցել հանրապետության բոլոր բուհերի հետ, 

4. հանրապետության գիտական, տեխնոլոգիական և/կամ պաշտպանական 
խնդիրների լուծման համար ձևավորվում են հատուկ նշանակության գիտա-
կան/գիտատեխնոլոգիական կազմակերպություններ, որոնք գործում են վերո-
նշյալ երկու կառույցներից դուրս: 

Ինտեգրման վերը հիշատակված տարբերակը հնարավորություն կտա գի-
տական և գիտակրթական բնագավառներում ապահովելու և՛ կազմակերպման 
ձևերի բազմազանություն, և՛ գիտատեխնոլոգիական առաջընթացի զարգաց-
ման համար անհրաժեշտ մրցակցային պայմաններ: 

ՀՀ բարձրագույն կրթության և գիտության համագործակցությունը հնա-
րավոր է կազմակերպել/իրականացնել ինտեգրման հետևյալ գործառույթների 
շրջանակում. 

1. հիմնարար հետազոտությունների համատեղ ծրագրերի իրականացում՝ 
գիտական կենտրոնների/ինստիտուտների հետազոտական ծրագրերում բուհե-
րի գիտական ներուժի և պրոֆեսորադասախոսական կազմի ներգրավմամբ և 
հակառակը, 

2. համատեղ գիտական/տեխնոլոգիական լաբորատորիաների/կենտրոնների 
ստեղծում բուհերում՝ հիմնականում գործնական նշանակություն ունեցող, 
որոշակի խնդիրների լուծմանը միտված հետազոտություններ իրականացնելու 
նպատակով, Բարձրագույն կրթության և գիտության կոմիտեի, ԳԱԱ-ի և հա-
մատեղ միավորի տեղակայման բուհի միջև պայմանագրերի հիման վրա, 

3. բուհերի բազային ամբիոնների ձևավորում գիտական կենտրոններում/ 
ինստիտուտներում՝ առաջատար գիտնականների ղեկավարությամբ կոնկրետ 
գիտական և/կամ գիտատեխնիկական խնդիրների լուծման գործընթացներում 
ուսանողներին ներգրավելու նպատակով, 

4. գիտակրթական կլաստերների ձևավորում՝ ըստ բնագավառների ու մաս-
նագիտությունների՝ բուհ(եր)ի, գիտական կենտրոնների/ինստիտուտների, ար-
տադրական ու տնտեսվարող սուբյեկտների, ըստ անհրաժեշտության նաև պե-
տական կառավարման մարմինների ներգրավմամբ՝ ուսանողների հմտություն-
ների զարգացմանն ու մասնագիտական ուղու ձևավորմանն աջակցելու նպա-
տակով: 

Հայաստանի Հանրապետությունում ժամանակակից չափանիշներին հա-
մապատասխան բուհեր ձևավորելու/հիմնադրելու միջոցառումները պետք է մի 
կողմից միտված լինեն նոր ձևավորվող բուհերում ժամանակակից գիտահետա-
զոտական միջավայր ապահովելուն ու գիտության արդի պահանջներին հա-
մապատասխան գիտակրթական գործառույթներ կազմակերպելուն («research-
based education»՝ հետազոտությունների վրա հիմնված կրթություն), մյուս կող-
մից պետք է պահպանվեն ու զարգացվեն Հայաստանի գիտական ավանդույթ-
ները և նպաստեն միջազգային գիտական/գիտատեխնիկական տարածքում 
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մեր գիտական կազմակերպությունների ձեռքբերումների և ուրույն տեղի 
պահպանմանն ու զարգացմանը: 

Հաշվի առնելով Հայաստանի գիտական կազմակերպությունների և բու-
հերի ինստիտուցիոնալ կարողությունների արդի մակարդակը՝ գտնում ենք, որ 
ներկա իրավիճակում անհրաժեշտ է զարգացնել ԳԱԱ-ն՝ որպես գիտահետա-
զոտական կազմակերպությունների համակարգ, որը մի կողմից համագործակ-
ցում է բուհերի հետ՝ ապահովելով գիտական արդյունքի ձեռքբերման և 
կրթության համար ակտիվ գիտական միջավայր, մյուս կողմից՝ պետական գե-
րատեսչությունների ու տնտեսության մասնավոր հատվածի հետ՝ պետական 
գիտատեխնոլոգիական, այդ թվում՝ պաշտպանական, պատվերների ձևավոր-
մանն ու դրանց կատարմանը մասնակցելու և տնտեսական շրջանառության 
մեջ գիտական արդյունքների ներդրումը խթանելու նպատակով: 

Ակնկալում ենք պատկան մարմինների գործուն աջակցությունը ԳԱԱ կա-
ռուցվածքի ու կառավարման մեխանիզմների արդիականացմանը և գործա-
ռույթների արդյունավետության բարձրացմանն ուղղված ԳԱԱ առաջարկ-
ներին ընթացք տալու հարցում»: 

 
«ԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ», ԱՊՐԻԼ, №4, 2024 Թ. 

 


